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آغازمرحلهدومآمادهسازی
ذوبآهندرترکیه

دومین مرحله اردوی پیش فصل تیم فوتبال ذوب آهن، با 
عزیمت گاندوها به ارزروم ترکیه آغاز شد.

تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان پس از پشت سر گذاشتن 
فاز نخست تمرینات پیش فصل در بروجن و انجام یک 
بازی تدارکاتی، صبح روز جمعه ۲۷ تیر برای برپایی یک 
اردوی یک هفته ای، راهی ارزروم ترکیه شد؛ شهری که 
بسیاری  تابستانی  اردوهای  میزبان  اخیر  سال های  در 
از تیم های ایرانی و خارجی بوده و با شرایط آب وهوایی 
معتدل، امکانات مناسب و دسترسی به رقبا برای بازی 
تدارکاتی، به مقصدی ایده آل برای آماده سازی بدل شده 
است. شاگردان قاسم حدادی فر پس از شروع تمرینات در 
اصفهان و بروجن، با نظم و جدیت در جلسات تمرینی 
در زمین ملت حاضر شدند. درحالی که هنوز چهره نهایی 
ذوب آهن در فصل بیست وپنجم لیگ برتر به طور کامل 
شکل نگرفته، اما تا همین جا هم ترکیبی از تجربه و انگیزه 
در تمرینات تیم دیده می شود. باشگاه ذوب آهن که فصل 
گذشته را با چالش هایی در بخش فنی و مدیریتی پشت سر 
گذاشت، امیدوار است با استمرار حفظ ستون های اصلی 
تیم، فصل باثبات تر و موفق تری را آغاز کند. در همین 
برای هماهنگی  ارزروم فرصتی کلیدی  اردو در  مسیر، 
بیشتر نفرات، ارزیابی بازیکنان تازه وارد و آماده سازی بدنی 
دقیق تر در ارتفاعات )برای تطابق با فولادشهر( خواهد بود. 
برنامه این اردو هنوز بطور رسمی اعلام نشده، اما پیش بینی 
می شود در این یک هفته، ذوب آهن چند دیدار تدارکاتی 
مقابل حریفان برگزار کند تا کادرفنی این تیم بتواند در 
شرایط مسابقه نیز به ارزیابی دقیق تری از عملکرد بازیکنان 
دست پیدا کند. در بازگشت گاندوها از ارزروم ترکیه، تنها 
چند هفته تا آغاز لیگ برتر باقی خواهد ماند و سبزپوشان 
اصفهان باید خیلی زود به فرم ایده آل برسند. آنها این فصل 
علاوه بر تثبیت جایگاه در نیمه بالای جدول، رویای صعود 

به سهمیه آسیا را هم با اسطوره شان در سر دارند.

پینبهجمعدستیاراننویدکیا
اضافهشد

گابریل پین، مربی مطرح ایتالیایی به عنوان دستیار به کادر 
محرم نویدکیا اضافه شد.

گابریل پین، مربی اهل ایتالیا به عنوان مربی و دستیار 
محرم نویدکیا به کادر فنی سپاهان اضافه شد. پین در 
فصل گذشته در البطائح امارات فعالیت کرد و سابقه کار 
در تیم های پارما، فیورنتینا، جنوا ایتالیا، گالاتاسرای ترکیه، 
والنسیا اسپانیا، النصر و الاتحاد کلبا امارات و استقلال 
تهران را هم در کارنامه دارد. این مربی همچنین در کادر 
فنی تیم ملی ایتالیا حضور داشته و نایب قهرمانی یورو 
۲۰۱۲ و جام کنفدراسیون ها سال ۲۰۱۳ و حضور در جام 

جهانی برزیل ۲۰۱۴ را تجربه کرده است.
این مربی باتجربه در اردوی ترکیه به جمع طلایی پوشان 

ملحق خواهد شد.

سپاهان،قهرمانلیگبرتر
پیشکسوتاناستاناصفهان

در فینال رقابت های لیگ برتر پیشکسوتان استان اصفهان، 
تیم سپاهان با شکست رقیب خود موفق به کسب عنوان 

قهرمانی شد.
رقابت فینال لیگ برتر پیشکسوتان فوتبال اصفهان در 
ورزشگاه تختی اصفهان میان دو تیم سپاهان و ذوب آهن 
برگزار شد و در نهایت طلایی پوشان با نتیجه یک بر صفر 
موفق به شکست رقیب سنتی خود و البته بالا بردن جام 
قهرمانی شدند. این مراسم با حضور سیدمهدی صدری، 
رئیس اداره کل ورزش وجوانان استان، علی طاهری رئیس 
هیئت فوتبال استان اصفهان، علیرضا احسانی مدیرعامل 
باشگاه  مدیرعامل  نیک فر  منوچهر  ذوب آهن،  باشگاه 
سپاهان و جمعی از مدیران ورزشی استان برگزار شد و 
در پایان نیز از چهره های شاخص فوتبال اصفهان در این 

مراسم تجلیل شد.

خداحافظیلژیونراصفهانی
فوتبالازلیگیونان

احسان حاج صفی با انتشار پستی در صفحه شخصی اش از 
هواداران آاک آتن خداحافظی کرد.

احسان حاج صفی بعد از ۴ سال حضور در لیگ یونان و با 
انتشار پیامی به صورت رسمی از آاک یونان جدا شد.متن 
پیام خداحافطی حاج صفی به شرح زیر است: بعد از چهار 
سال فراموش نشدنی، زمان خداحافظی فرا رسیده است. 
و  بود  بزرگ  افتخاری  من  برای  پیراهن  این  پوشیدن 
بازی کردن در مقابل هواداران فوق العاده مان، تجربه ای 
فنی،  کادر  کرد.از  نخواهم  فراموش  هرگز  که  است 
هم تیمی هایم و همه کسانی که پشت صحنه کنارم بودند 
ممنونم که همیشه حمایتم کردید. خاطرات، پیروزی ها 
و حتی روزهای سخت، همیشه با من خواهد ماند. و اما 
هواداران: شور، انرژی و وفاداری شما هر لحظه را برایم 
خاص کرد. ممنونم که در همه چالش ها و جشن ها کنارم 
بودید. شما قلب تپنده این باشگاه هستید و از خود باشگاه 
سپاسگزارم برای همه چیز و اینکه بخشی از این خانواده 
بودم. و یک تشکر ویژه از آقای ملیسانی که رهبری و 
اعتمادش در این مسیر برایم بسیار ارزشمند بود.این یک 
خداحافظی همیشگی نیست، بلکه شروع فصلی تازه در 
مسیر من است.با قلبی سرشار از قدردانی و عشق اینجا را 
ترک می کنم. لازم به ذکر است، گفته می شود این بازیکن 
اصفهانی در نقل و انتقالات به لیگ ایران باز می گردد و 
به یکی از تیم های سپاهان، تراکتور یا استقلال خواهد 

پیوست.

VAR در لیگ برتر؛
 تحول بزرگ داوری فوتبال ایران

هدفگذاریدرتنیسروی
میزبانوانباسرمربیجدید

رئیس فدراسیون تنیس روی میز دلایل مربوط به تغییر 
سرمربی تیم ملی بانوان و هدف گذاری با سرمربی جدید 

را توضیح داد.
مهرداد علی قارداشی درباره تغییر سرمربی تیم ملی بانوان 
و انتخاب سیما لیموچی به عنوان سرمربی جدید این تیم 
گفت: حمیده ایرانمنش که پیش از این سرمربی تیم ملی 
بود، بیش از یک ماه قبل اعلام کرد که پس از پایان 
قرارداد و دوره  حضور، از این پست استعفا می کند. در واقع 
هم دوره حضورش به پایان رسید و هم استعفا کرد. او از 
ماه های قبل نیز چند بار این درخواست را مطرح کرده بود. 
ایرانمنش از افراد خوش فکر و خلاق و از مربیان توانمند 
کشور است. واقعاً حیف است که بعد از ۸ سال حضور او در 
تیم ملی، به طور کامل قطع ارتباط کنیم، بر همین اساس 
برنامه ریزی داریم تا بتوانیم در جایگاه دیگری از تجربیات 
و توانایی هایش بهره مند شویم. او درباره هدف گذاری با 
کادر فنی جدید تیم بانوان عنوان کرد: مسابقات قهرمانی 
آسیا و همچنین بازی های کشورهای اسلامی را داریم و 
پس از آن رقابت های جهانی لندن در پیش است. سال 
آینده نیز باید در بازی های آسیایی ۲۰۲۶ شرکت کنیم 
و در نهایت المپیک ۲۰۲۸ لس آنجلس در مسیرمان قرار 
دارد. هدف گذاری هایی در برای این چند سال داشته ایم. 
بانوان  تیم  قهرمانی  هت تریک  شاهد  امیدواریم  ابتدا 
همچنین  و  باشیم  اسلامی  کشورهای  بازی های  در 
بتوانیم سهمیه مسابقات جهانی را در هند بگیریم. پس 
از آن برای موفقیت در دیگر رویدادها تلاش می کنیم. 
علی قارداشی درباره انتخاب پارمیدا نظری سرمربی تیم 
هوپس دختران به عنوان مربی تیم پاراتنیس روی میز 
برای  نیز  دیگری  پیشنهادهای  داشت:  اظهار  جوانان 
نظری مطرح بود. او خودش بحث تیم پاراتنیس روی 
میز جوانان را مطرح کرد که با توجه به کم بودن حجم 
کار و همچنین به دلیل مسائل مالی، موردی از این بابت 
وجود ندارد و او می تواند برای هر دو بخش برنامه ریزی 

خوبی انجام دهد.

اصفهانپیشگامدرورزش
برایهمه

ورزش همگانی به عنوان یکی از ارکان اصلی سلامت 
فردی و اجتماعی شناخته می شود که نقش مهمی در 
پیشگیری از بیماری ها، افزایش نشاط اجتماعی و کاهش 

هزینه های درمانی دارد.
کمبود امکانات، نبود فرهنگ سازی کافی و مشغله های 
است  ورزش همگانی  اصلی گسترش  موانع  از  روزانه 
و برای تقویت این فرهنگ، نهادینه کردن برنامه های 
اختصاص  و  ورزشی در محل کار، مدارس و محله ها 
فضاهای عمومی به ورزش همگانی، بسیار موثر است. 
پارک های عمومی یکی از بهترین مکان ها برای ورزش 

کردن و حفظ سلامتی هستند. 
این فضاهای سبز نه تنها محیطی آرام و طبیعی برای 
دسترسی  بلکه  می کنند،  فراهم  بدنی  فعالیت های 
برای همه  را  ورزشی  امکانات  به  یا کم هزینه  رایگان 
اقشار جامعه ممکن می سازند. بسیاری از پارک ها دارای 
مسیرهای دویدن، وسایل بدنسازی، زمین های بسکتبال، 
والیبال و فوتبال هستند و می تواند محل تجمع افرادی 
با علایق مشترک باشد، چرا که برخلاف باشگاه های 
ورزشی، استفاده از امکانات پارک ها معمولًا رایگان یا 
بسیار مقرون به صرفه است. اصفهان دارای ۱۱۹ پارک 
و  کوچک  )پارک های  همسایگی  پارک  شهری، ۱۵۸ 
کودک( و ۳۳۳ پارک محلی است و به نوعی با دارا بودن 
پارک های گسترده، مسیرهای دوچرخه سواری و فضای 
عمومی مناسب، همواره پیشرو در این زمینه است. اما با 
کمی گشت و گذار در پارک های شهری و محلی شاهد 
خواهید بود که آنچنان که باید و شاید ورزش صبحگاهی 
یا ورزش های همگانی در بسیاری از پارک های اصفهان 

انجام نمی شود. 
البته ناگفته نماند برخی از افراد به طور خودجوش تورهای 
ورزشی هفتگی تشکیل می دهند و فضای با نشاطی را با 
مخاطبان خود ایجاد می کنند و آن را در فضای مجازی 
نیز به اشتراک می گذارند اما این گونه تورهای ورزشی 
بیش از اینکه سلامت محور باشد، نشاط محور بوده و 
نگران  آمارهای  دیگر  از سوی  دارد.  نشاط آوری  جنبه 
کننده از کم تحرکی در ایران منتشر شده است که بر 
مبنای آن حدود ۶۰ درصد ایرانیان کم تحرک هستند 
و این رقم در شهرهای بزرگ مانند اصفهان به دلیل 
زندگی ماشینی و مشغله کاری بیشتر است. همچنین 
آمارها نشان می دهد که ۳۰ درصد مرگ و میرها در ایران 
مرتبط با بیماری های قلبی-عروقی است که یکی از علل 
اصلی آن کم تحرکی است. رییس هیئت ورزش های 
همگانی استان اصفهان با تشریح برنامه های عملیاتی 
این هیئت برای گسترش ورزش همگانی اظهار کرد: 
پنج طرح شاخص برای توسعه ورزش همگانی در استان 
در حال اجراست که ۲ مورد آن در سطح ملی و سه 
طرح دیگر با نگاه بومی و جامعه محور برای گروه های 
خاص نظیر سالمندان، کودکان و مادران طراحی شده 
است. ایمانه پورمعزی با اشاره به طرح ملی »ورزش و 
مردم« افزود: این طرح در سراسر کشور اجرا می شود اما 
در استان اصفهان با هدف افزایش اثربخشی، بومی سازی 
و  کوچک  شهرهای  برخوردار،  کم  مناطق  به  و  شده 
روستاها نیز گسترش یافته است. او با بیان اینکه ادبیات 
ورزش همگانی شامل تمامی اقشار جامعه در رده های 
سنی مختلف است، گفت: طرح هایی نظیر پویش کارمند 
سالم، پاییز طلایی تحرک سلامت شادی، نسل طلایی 
برنامه های  جمله  از  گامیران  طرح  و  کودکان  برای 
شاخصی هستند که با هدف ارتقای سطح سلامت، نشاط 
اجتماعی و افزایش تحرک بدنی در استان دنبال می شود.

فوتبال ایران در سـال های گذشـته با تحولات چشـمگیری 
 VAR روبـه رو بـوده اسـت و یکـی از مهم ترین آن هـا ورود
به مسـابقات لیگ برتر اسـت؛ اسـتفاده از سیستم کمک داور 
ویدئویـی برای نخسـتین بار در تاریخ لیگ برتـر ایران گامی 
بـزرگ و تحول آفریـن در جهـت افزایش عدالـت و دقت در 

قضاوت هـای داوری بـه شـمار می رفت.
بـه گـزارش ایمنـا، فوتبـال ایـران در سـال های گذشـته 
بـا تحـولات چشـمگیری روبـه رو بـوده اسـت و یکـی از 
مهم تریـن آن ها ورود VAR به مسـابقات لیگ برتر اسـت؛ 
اسـتفاده از سیسـتم کمـک داور ویدئویی برای نخسـتین بار 
در تاریـخ لیـگ برتر ایـران گامـی بـزرگ و تحول آفرین در 
جهـت افزایـش عدالـت و دقـت در قضاوت هـای داوری به 
شـمار می رفـت، امـا چالش هایی که بـه دلیـل کافی نبودن 
زیرسـاخت های این تکنولـوژی در فوتبال کشـورمان وجود 
داشـت موجـب شـد انتظار اهالـی فوتبال بـرآورده نشـود. از 
سـوی دیگر در فصل گذشـته شـاهد اتفاق مهـم و تاریخی 
دیگـری نیز بودیـم؛ چراکه برای نخسـتین بار در ایران چهار 
داورزن به عنـوان اعضـای تیـم داوری VAR در مسـابقات 
لیـگ برتـر حضور داشـتند و عملکرد قابل قبولی نیـز از خود 
ارائـه دادنـد، اگرچـه در نگاهی ظاهری به نظر می رسـد که 
فصـل گذشـته تغییروتحول بسـیاری در فوتبال کشـورمان 
ایجـاد کـرده اسـت، امـا وجـود برخـی از اشـتباهات داوری 
به رغـم اسـتفاده از VAR، ازدسـت رفتن زمـان زیـادی از 
بازی برای بازبینی صحنه های مشـکوک، استفاده گزینشی 
داوران  انـدک  تعـداد  و  بازی هـای حسـاس  در   VAR از
آموزش دیـده کـه بر VAR مسـلط باشـند، نشـان می دهد 
همچنان فاصله زیادی میان اسـتفاده از سیسـتم کمک داور 
ویدئویـی در کشـور مـا بـا سـایر کشـورها وجـود دارد. طی 
روزهـای گذشـته بـرای بررسـی چالش هـا و فرصت هایـی 
کـه اسـتفاده از VAR در فصـل گذشـته بـرای فوتبـال ما 
ایجـاد کـرده اسـت میزبان نـوذر رودنیـل، مهدی اخـوان و 
رسـول احمدی از مدرسـان و کارشناسـان داوری کشورمان 
بوده اسـت و در میزگردی تمام ابعاد این موضوع را بررسـی 
کـرده اسـت که بخـش نخسـت آن را در ادامـه می خوانید.

ÁدرفوتبالمخالفهستمVARبااستفادهاز
نوذر رودنیل، کارشـناس داوری کشـورمان درباره اسـتفاده از 
VAR در فوتبـال ایـران می گویـد: به طورکلـی با اسـتفاده 
از VAR در فوتبـال مخالـف هسـتم، از جام جهانـی ۲۰۱۸ 
روسـیه تـا ایـن لحظـه در تمـام گفت وگوهای خـود تأکید 
کـرده ام که اسـتفاده از کمک داور ویدئویـی در فوتبال جهان 
اشـتباه اسـت؛ زمانـی کـه از چنیـن فنّاوری هایـی اسـتفاده 
می شـود توانایـی قضـاوت از داوران سـلب می شـود؛ چراکه 
دیگـر آن هـا بـرای افزایـش دانـش داوری خـود بـه سـراغ 
آمـوزش و حتـی ارتقای سـطح آمادگی جسـمانی نمی روند، 
چراکه داور اطمینان دارد در صورت اشـتباه در زمین مسـابقه 
VAR بـه وی کمک خواهـد کرد. او می افزایـد: بر این باور 
هسـتم که کمک داور ویدئویی نزدیک بـه ۴۰ درصد از توان 
داور را کاهـش می دهـد؛ در لیگ برتر ایران نیز از سیسـتمی 
اسـتفاده شـد که باید نام اسـباب بازی روی آن گذاشـت؛ در 
فصل گذشـته تلاش کارکنان صداوسـیما موجب بازپخش 
صحنه هـای مشـکوک شـد؛ VAR زیرسـاخت های فنـی 
بسـیاری دارد، بـرای نمونه کمـک داور ویدئویـی نیازمند ۳۳ 
دوربیـن اسـت، از سـوی دیگر سـاختار کمـک داور ویدئویی 
باید خارج از ورزشـگاه باشـد و تنها مانیتوری که داوروسـط 
بـرای بازبینـی صحنـه بـه آن رجـوع می کنـد در ورزشـگاه 

خواهـد بود.
ÁوداوروســطتفاوتهایبسیاریVARداور

دارند
 VAR کارشـناس داوری کشـورمان تصریـح می کنـد: داور
و داوروسـط تفاوت هـای بسـیاری دارنـد، امـا در لیـگ برتر 
مـا داوران به صـورت چرخشـی یـا در اتـاق VAR حضـور 
به عنـوان داور چهـارم کنـار زمیـن  یـا  پیـدا می کننـد و 
هسـتند، داور اتـاق VAR بایـد تجربه بیشـتری نسـبت به 
داوروسـط داشـته باشـد، امـا در فوتبـال ما چنین چیـزی در 
نظـر گرفته نمی شـود. او ادامـه می دهد: در جـدال ذوب آهن 
و پرسـپولیس که در ورزشگاه فولادشـهر برگزار شد، پنالتی 
سبزپوشـان در دقیقه ۶+۹۰ نادیده گرفته شـد، این در حالی 
اسـت که داور بـه VAR مراجعه کـرد؛ در فینال جام حذفی 

نیـز داور مسـابقه یـک پنالتی را نادیـده گرفت.
ÁبهسرعتفوتبالامروزینمیرسدVARزور

رودنیـل دربـاره چالش هـای اسـتفاده از VAR در لیـگ 
بیسـت وچهارم خاطرنشـان می کنـد: پـس از پایـان لیـگ 
بیسـت وچهارم بـا مهـدی تـاج صحبـت کـردم و بـه وی 
گفتـم اگـر قـرار اسـت فصـل آینـده بـا چنیـن سـبکی از 
VAR اسـتفاده شـود همان بهتر که از کمک داور ویدئویی 
اسـتفاده نکنیـد؛ در فوتبـال مـا داور بـرای بازبینـی صحنـه 

مشـکوک زمان بسـیاری را صـرف می کند و نمونه بـارز آن 
دیـدار تراکتـور و فـولاد اسـت که قاضـی میـدان ۲۴ دقیقه 
را بـرای بازبینـی یـک صحنـه از دسـت داد. پـس از پایـان 
لیـگ بیسـت وچهارم با مهـدی تاج صحبـت کـردم و به او 
 VAR گفتـم اگر قرار اسـت فصل آینده با چنین سـبکی از
اسـتفاده شـود همان بهتر که از کمک داور ویدئویی استفاده 
نکنیـد او بیان می کند: فیفا زمانی قصد داشـت از تکنولوژی 
دوربیـن در تـور دروازه اسـتفاده کند تا زمانی کـه توپ از خط 
دروازه عبـور می کند سـاعت داور به او هشـدار دهد؛ نزدیک 
بـه ۱۰ سـال زمان برد و در نهایت قرار شـد کمـک داور گل 
را تأییـد کنـد؛ رفته رفتـه اسـتفاده از VAR در فوتبـال رایج 
شـد؛ بنابراین فیفـا نیز در اسـتفاده از کمـک داور ویدئویی با 
مشـکل روبه رو شـده اسـت، چراکـه زور VAR به سـرعت 

فوتبـال امروزی نمی رسـد.
ÁراVARفوتبالایرانشایستگیاستفادهاز

ندارد
کارشـناس فوتبال کشـورمان عنوان می کند: فوتبـال ایران 
شایسـتگی اسـتفاده از VAR را ندارد، چراکه زیرساخت های 
کافـی را نداریـم؛ از یـک سـو هـواداران داور را تحت فشـار 
می گذارنـد، از سـوی دیگـر اعضـای دو تیـم اطـراف داور 
 VAR تجمـع می کننـد؛ بنابراین در حـال حاضر اسـتفاده از
نیسـت؛ سیسـتم کمـک داور  ایـران صحیـح  فوتبـال  در 
ویدئویـی شـامل دو فنّـاوری اخطـار و آفسـاید می شـود که 
فنّـاوری مرتبـط با آفسـاید را محال اسـت وارد کنیم، چراکه 
تجهیزات بسـیار زیـادی می خواهد. او یادآور می شـود: یکی 
از سـرمربیان لیـگ یـک در گفت وگویـی اعلام کـرد آن ها 
نیـز نیازمند VAR هسـتند، حرف های وی درسـت اسـت، 
باید زیرسـاخت های ما به میزانی قوی باشـد کـه بتوانیم در 
تمـام رده ها از سیسـتم کمـک داور ویدئویی اسـتفاده کنیم، 
امـا در حـال حاضر برای مسـابقات لیگ برتر نیـز VAR را 

می کنیم. جابه جـا 
ÁاستفادهکردVARنمیتوانباسهدوربیناز

دربـاره  کشـورمان  داوری  کارشـناس  اخـوان،  مهـدی 
چالش هـای VAR می گویـد: بـر ایـن باور هسـتم کـه در 
صـورت اسـتفاده از VAR داوران اعتماد به نفـس خود را در 
تمام رشـته های ورزشـی همچون هندبال، والیبال و فوتبال 
از دسـت می دهنـد؛ کمک داور ویدئویی نیازمنـد ۳۳ دوربین 
اسـت و یـک کار تخصصی به شـمار مـی رود و از همین رو 
تمـام داوران بایـد بـه آن مسـلط باشـند؛ نمی تـوان بـا سـه 
دوربیـن از VAR اسـتفاده کـرد؛ از سـوی دیگـر داوری که 
در اتـاق VAR حضـور پیـدا می کنـد باید تجربه بیشـتری 
نسـبت بـه داور وسـط داشـته باشـد. او می افزایـد: برخی از 
تیم هـای لیـگ برتـر از سیسـتم کمـک داور ویدئویـی که 
در لیـگ برتـر مـا اسـتفاده می شـود سـود برده انـد و برخی 
نیـز ضـرر کرده انـد؛ در فوتبـال مـا تنها بـرای چهـار تیم از 
VAR اسـتفاده می شـود، در صورتی که سیستم کمک داور 
ویدئویـی بایـد برای تمام تیم هـای لیگ برتر مورد اسـتفاده 
قـرار بگیرد؛ بار تهیه سیسـتم کمـک داوری که فدراسـیون 
بایـد آن را خریداری کند روی دوش باشـگاه ها افتاده اسـت؛ 
تیم هـای لیگ برتری به انـدازه کافی مشـکل دارند و دیگر 

خریـد VAR در میـان آن هـا جایـی ندارد.
VAR موجب کاهش اعتماد به نفس داور می شود

کارشـناس داوری کشـورمان تصریح می کنـد: به طور کلی 
VAR موجـب کاهـش اعتمـاد بـه نفـس داور می شـود؛ 
داوران مـا باید بـه دنبال افزایش دانش داوری و ارتقا سـطح 
 VAR آمادگـی جسـمانی خـود باشـند، اما همـه چیـز را در

خلاصـه کرده انـد؛ داورانـی کـه در اتاق VAR حضـور پیدا 
می کننـد باید دانش و تجربه بالاتری نسـبت به داور وسـط 
داشـته باشـند، اما سـوال پیـش می آید که آیـا چنین چیزی 
در فوتبـال مـا وجـود دارد؟ تمام این موارد دسـت به دسـت 
یکدیگـر داده انـد تـا برخی تیم ها ضـرر و برخی سـود ببرند. 
او ادامـه می دهـد: اسـتفاده ایـن چنینـی از VAR موجـب 
برقـراری عدالـت در فوتبال ما نمی شـود، اگرچه با اسـتفاده 
از سیسـتم کمک داور ویدئویی موافق هسـتم، اما سیستمی 
کـه در جهـان مـورد اسـتفاده قـرار می گیـرد نـه آنچـه که 

فصـل گذشـته در فوتبال مـا به کار گرفته شـد.
Áهیئتهایاستانیبرایافزایشدانشداوری

تلاشنمیکنند
اخـوان بـا اشـاره بـه فرهنگ سـازی بـرای بهـره بـردن از 
VAR خاطرنشـان می کنـد: پیش از اسـتفاده از VAR باید 
فرهنـگ بهـره بـردن از آن میان اهالی فوتبـال جا بیفتد، در 
فوتبـال اروپـا هنگامی کـه داور بخواهـد بـه VAR مراجعه 
کنـد هیچ کـدام از اعضـای دو تیـم حـق نزدیـک شـدن به 
وی را ندارنـد و در صـورت چنیـن تخلفـی جریمـه خواهند 
شـد، اما در فوتبـال ما میان هواداران، بازیکنان و سـرمربیان 
چنیـن فرهنگـی جـا نیفتـاده اسـت؛ سـطح داوری در ایران 
ضعیـف اسـت و بـه همیـن دلیـل بسـیاری از تصمیم ها با 
وجود اسـتفاده از VAR اشـتباه است. او تاکید می کند: یکی 
از دلایلی که موجب شـده اسـت سـطح داوری در فوتبال ما 
روز بـه روز کاهـش پیـدا کند، کم کاری هیئت های اسـتانی 
اسـت؛ زمانی کـه هیئت های اسـتانی بـرای افزایـش دانش 
داوری تـلاش نکننـد داوران نیـز انگیـزه خـود را از دسـت 
می دهنـد، اگـر بازبینی یـک صحنه در فوتبال مـا ۲۴ دقیقه 
زمـان می بـرد نشـان می دهـد سـطح داوری در کشـور مـا 
ضعیـف اسـت، داور وسـط در کم تریـن زمـان ممکـن باید 
قضـاوت کند، اگـر نتواند چنین کاری را انجـام دهد چرا باید 

بـرای کمـک بـه وی از VAR اسـتفاده کنیم؟
ÁNBAفوتبالامروزیشــبیهبهبسکتبال

سرعتیاست
کارشـناس داوری کشـورمان عنـوان می کنـد: فوتبـال مـا 
توانایـی اسـتفاده از VAR در لیـگ برتـر را نـدارد در چنین 
شـرایطی چگونه باید انتظار داشـته باشـیم از سیستم کمک 
داور ویدئویـی در لیگ هـای پایین تر نیز اسـتفاده شـود؟ این 
تکنولـوژی نتوانسـته اسـت مشـکلات فوتبـال مـا را حـل 
 VAR کنـد و فصـل گذشـته به وضوح احسـاس شـد کـه
کمکـی بـه فوتبال مـا نخواهد کـرد؛ اطمینـان می دهم که 
فصـل آینـده نیـز تغییـر و تحولـی را در فوتبال ما بـه وجود 
نخواهـد آورد. او در پاسـخ بـه ایـن سـوال که آیـا همچنان 
بـر ایـده اسـتفاده از دو داور وسـط در زمیـن مسـابقه تاکیـد 
دارد یـا خیـر بیـان می کنـد: زمانی پیشـنهاد دادم کـه از دو 
داور وسـط در زمین مسـابقه اسـتفاده شـود، فیفـا نیز چنین 
تصمیمـی را در برهـه ای به کار گرفت، اما در نهایت آن را رد 
کرد؛ به شـما اطمینان می دهم که روزی از دو داور وسـط در 
فوتبال اسـتفاده خواهد شـد، چراکه فوتبال امروزی شبیه به 

بسـکتبال NBA سرعتی شـده است.
Áیکیازاصلهایفوتبــال،اصللذتبردن

تماشاچیازفوتبالاست
رسـول احمدی، مدرس داوری کشـورمان درباره اسـتفاده از 
VAR می گویـد: آنچـه کـه در بحـث داوری در فوتبـال ما 
بسـیار به چشـم می آید سـطح متفاوت داوران اسـت، برای 
نمونـه در چند بـازی از داورهای باتجربـه که قضاوت خوبی 
دارنـد اسـتفاده می شـود و در چنـد بـازی افـرادی قضـاوت 

می کننـد که در داوری سـطح ضعیف تری نسـبت به سـایر 
افـراد دارند.

در واقـع اختـلاف زیـادی میـان سـطح کیفـی داوران وجود 
دارد؛ بنابراین اگر قرار اسـت همین شـیوه ادامـه پیدا کند راه 

بـه جایی نخواهیـم برد. 
او می افزایـد: یکـی از اصل هـای فوتبـال، اصل لـذت بردن 
تماشـاچی از فوتبال اسـت؛ بـرای رعایت عدالـت در فوتبال 
بایـد از VAR اسـتفاده شـود، اما بـرای در نظر گرفتن اصل 
لذت بردن تماشـاگر، استفاده از سیستم کمک داور ویدئویی 
تـا حـدودی مـورد پذیـرش اهالی فوتبـال نخواهد بـود؛ اگر 
سـطح داوری به گونه ای باشـد که تعداد اشـتباهات کاهش 

پیـدا کنـد، می توانیم تنها بـه توانایـی داوران اکتفا کنیم.
استفاده از VAR را مناسب می دانم

اشـتباهات  می کنـد:  تصریـح  کشـورمان  داوری  مـدرس 
و اختلافـات موجـب شـده اسـت کـه VAR در فوتبـال 
مـورد اسـتفاده قـرار بگیـرد، از همیـن رو اسـتفاده از کمـک 
داور ویدئویـی لازم اسـت، در کشـور مـا بـه دلایل مختلف 
نمی توانیـم از VAR اسـتفاده کنیـم و بـه همیـن دلیـل 
عدالـت رعایـت نمی شـود؛ نکتـه قابـل تأمـل ایـن اسـت 
کـه در ورزشـگاه هایی کـه کمـک داور ویدئویـی نیـز وجود 
دارد زیرسـاخت های کافـی همچـون ۳۳ دوربیـن به چشـم 
نمی خـورد، ضمن اینکه با مشـکلاتی همچـون قطعی برق 
نیـز روبـه رو بوده ایـم. او ادامه می دهد: اگر چنین مشـکلاتی 
برطـرف شـود و بتوانیـم بـه مـرور زمان سـطح اسـتفاده از 
VAR در فوتبال ایران را به سـطح مسـابقات معتبر اروپایی 
برسـانیم، بـرای برقـراری عدالـت می توانیـم روی سیسـتم 
کمک داور ویدئویی حسـاب باز کنیم و از همین رو اسـتفاده 
از VAR را مناسـب می دانـم، البتـه ناگفتـه نماند که تلاش 
داوران ایـن اسـت که میـزان تأخیـر در بازبینی صحنه های 
مشـکوک را کاهـش دهنـد تا اصل لـذت بردن تماشـاگر از 

فوتبـال نیز رعایت شـود.
Áبهمیزانکافیداورآموزشدیدهدراختیار

فوتبالمانیست
 VAR احمـدی بیـان می کنـد: سـطح داورانی کـه در اتـاق
هسـتند باید از سـطح داوران وسـط بالاتر یا هم اندازه آن ها 
باشـد، از همیـن رو زمانـی که به میـزان کافـی داور آموزش 
 VAR دیـده در اختیـار فوتبال ما نباشـد افرادی کـه در اتاق
حضور پیدا می کنند سـطح پایین تری نسـبت به داور وسـط 
 VAR خواهنـد داشـت؛ بـه همیـن دلیـل اسـت کـه داور
هنگامی کـه بخواهد داور وسـط را برای بازبینی صحنه صدا 
کنـد مـردد خواهد شـد؛ چراکه به دلیل سـطح پایین تر دچار 
تـرس و تردیـد می شـود. او اضافـه می کنـد: از سـوی دیگر 
تعـداد داورانـی کـه به VAR مسـلط باشـند اندک اسـت و 
بـه همین دلیـل آن ها بـا خسـتگی و چالش های بسـیاری 
روبـه رو خواهنـد شـد؛ گاهی پیش می آیـد که یـک داور در 
طول هفته سـه بـازی را در اتـاق VAR حضور پیدا می کند 
و تمـام ایـن مـوارد دسـت بـه دسـت یکدیگـر می دهند تا 

شـرایط روحی داوران تضعیف شـود.
Áاستفادهازداورانزن؟اتفاقخوشایندیبود

مـدرس داوری کشـورمان دربـاره حضـور چهـار داور زن در 
اتـاق VAR در فصـل گذشـته عنـوان می کند: اسـتفاده از 
داوران زن در اتـاق VAR بـه دلیل فشـارهای AfC بود، اما 
اتفاق خوشـایندی بود که در زمینه داوری فوتبـال ما رخ داد؛ 
اگـر داوران زن نیـز توانایـی و دانش کافی بـرای قضاوت در 
اتاق VAR را داشـته باشـند اسـتفاده از توانمندی های آن ها 

سـودمند خواهد بود.
داوران زن که در لیگ بیسـت وچهارم در اتاق VAR حضور 
داشـتند تجربـه بین المللـی دارنـد و از همیـن رو نمی تـوان 
نسـبت بـه دانـش فنی آن هـا ایـراد گرفـت؛ در بسـیاری از 
کلاس هـای داوری نیـز بانـوان نمـرات بهتـری نسـبت به 
آقایان کسـب می کننـد که البته بحث آمادگی جسـمانی در 

زمین مسـابقه جدا اسـت.
 او خاطر نشـان می کند: برگـزاری کلاس های دانش افزایی 
بـرای ارتقا سـطح دانش داوری بانـوان می تواند روی فوتبال 
بانـوان نیز تأثیرگذار باشـد و بدون تردید قضـاوت داوران زن 
بـا رعایت پوشـش اسـلامی در فضایـی که مناسـب بانوان 

باشـد بسـیار مطلوب خواهد بود.

خارج از گود ورزش اصفهان 


